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ДЕВ’ЯТЕРО ДІТОК НАРОДИЛОСЯ  
В МІСТІ У ПЕРШУ ДОБУ НОВОГО РОКУ
В Ужгородському пологовому будинку першою цьогоріч, о 10:15, на світ 
з’явилася дівчинка – у жінки зі села Кам’яниці Ужгородського району. Об 
11-ій були передчасні пологи – жінка з Геївців, що на Ужгородщині, на-
родила теж дівчинку. Об 11:30 мешканка Ужгорода народила хлопчика.

Загалом 1 січня 2020 року в полого-
вому будинку Ужгорода народилося 
четверо дівчаток і п’ятеро хлопчиків. 

Батьки малят – з Ужгорода, Ужгородського і 
Тячівського районів, Хуста. Мами і немовлята 
почуваються добре.

За словами чергової лікарки Ужгородського 
пологового будинку Наталії Лесьо, пологів саме 
в новорічну ніч не було уже більш ніж 30 років.

Традиційно батьки малят-ужгородців, на-
роджених першого дня нового року, отримають 
від міста грошове вітання.

«ХРИСТОС РОДИВСЯ!  
ВСІХ ВОЗВІЩАЄМ!!!»

У традиційному вертепному дійстві 8 січня в Ужгороді 
взяло участь понад десять творчих колективів.

Народні та зраз-
кові колективи, 
представники 

міських шкіл рушили від 
Ужгородської дитячої музич-
ної школи № 1 імені Петра 
Чайковського і ходою, спі-
ваючи колядки, пройшли до 
сцени на площі Театральній.

Колядували, щедрува-
ли, віншували, представля-
ли невеличкі вистави про 
народження Христа на-
родний фольклорно-етно-
графічний ансамбль «Ужго-
род», народний музичний 

гурт «Гудацька тайстра», 
народний камерний хор 
інтелігенції Ужгорода «Кре-
до», зразковий вокальний 
ансамбль «Перлинка», учні 
шкіл №№ 6, 7, НВК «Гар-
монія», діти й молодь із 
Горянської ротонди, народ-
ний хор викладачів дитячої 
школи мистецтв «Астра», 
народний вокальний ан-
самбль «Писанка», Тетяна 
Полєтаєва і Театральна 
студія молодіжного руху 
«Місія 3:16».

Закінчення на стор. 3.
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2 ВІЧ-НА-ВІЧ
Богдан Андріїв насамперед запевнив  
медпрацівників, що міська влада і далі  
проводить роботу з поліпшення якості  
надання в Ужгороді медичних послуг.

Видатки на медицину 
в обласному центрі 
Закарпаття останні-
ми роками суттєво 

зросли, зокрема на придбання 
медикаментів та обладнання, 
ремонти закладів, міські медич-
ні програми. Наприклад, 2019 
року з міського бюджету профі-
нансували виконання цільових 
медичних програм на понад 
20,7 мільйона гривень. Така 
тенденція збережеться й цього 
року, вже з урахуванням черго-
вого етапу медичної реформи. 
До речі, всі 5 медичних закла-
дів: центральна міська клінічна 
лікарня, міська дитяча лікарня, 
пологовий будинок, міська полі-
клініка та міський центр первин-
ної медико-санітарної допомоги 
– реорганізовані в комунальні 
некомерційні підприємства і 
готові до підписання до квітня 
2020 року договорів із Націо-
нальною службою здоров'я.

Минулого року за міські ко-
шти придбано 206 комп’ютерів, 
облаштовано автоматизова-

МІСЬКИЙ ГОЛОВА – ПРО ПІДСУМКИ 2019-го, 
а також проєкти, ремонти, благоустрій і плани на 2020-ий 
Наприкінці минулого року Ужго-
родський міський голова Богдан 
Андріїв узяв участь у програмі 
"Громадський контроль" на теле-
каналі "М-Студіо". Ведуча Вікто-
рія Росул спілкувалася з очільни-
ком обласного центру Закарпаття 
про підсумки 2019 року, проєкти, 
ремонти, благоустрій, плани на 
2020-ий. Основні моменти роз-
мови – до вашої уваги.

– Як Ужгород завершив 
2019 рік?

–  Рік непростий, але завдан-
ня, які я ставив перед керів-
никами підрозділів, своїми 
заступниками, на мою думку, 
виконані. Вважаю, рік завер-
шили успішно.

– Якими масштабними 
проєктами запам’ятається 
2019-ий – вам, як міському 
голові, та ужгородцям?

– Близько половини бю-
джету розвитку ми витрати-
ли на інфраструктуру – на 
капітальні ремонти вулиць. 
Зробили Шумну, Олександра 
Можайського, Станційну, ще 
одну частину Капушанської, 
Собранецької, Антонівську. 
Це лише великі об'єкти, а 
було ще й багато менших.

Важливо, що капремонт 
дорожнього покриття на цих 
вулицях зроблено із заміною 
підземних комунікацій – ме-
реж водопостачання, водо-
відведення, газопостачання, 
щоб на гарантійний термін 
зробленого покриття не по-
вертатися до цих питань.

Отримали ми субвенцію 
з державного бюджету на 
капітальний ремонт вулиці 
Юрія Гагаріна. Це одна з голо-
вних в’їзних артерій в місто. 
Вдалося зробити більш як 2 
кілометри дороги, від в’їзду 
в місто до перехрестя з ву-
лицею Олександра Блистіва 
(колись Краснодонців). Пи-
тання це вирішувалося за участі 
колишнього голови Закарпатської 
ОДА Геннадія Москаля, народних 
депутатів Михайла Ланя, Василя 
Петьовки, депутатів обласної 
ради Мирона Помпеля, Олексія 
Баранюка, Андрія Андріїва, Ва-
силя Кошелі.

–  Розкажіть детальніше, 
що передбачає капітальний 
ремонт.

– Є поточне утримання доріг 
– а є капітальний ремонт. Прості-
ше кажучи, поточний ремонт – це 
ямковий: вирізається частина по-
криття з вибоїною, обробляються 
краї, поверхня і ставиться на це 
місце нове покриття. А капіталь-
ний ремонт передбачає підготов-
ку проєкту, проведення експерти-
зи, виділення на сесії міськради 
коштів. Під час капітального 
ремонту покриття замінюється 
повністю, суцільно; фахівці ви-
вчають, чи потрібно замінювати 
підземні мережі –  водопоста-
чання, водовідведення, газові 
або електромережі. Скажімо, на 
вулиці Олександра Можайського 
повністю замінили мережі. На 
вулиці  Шумній замінили аварійну 
ділянку водогону.

– Очевидно, з обсягом ро-
біт, які проводяться в рамках 
капітального ремонту, пов’язані 
незручності в місті: певний час 

перенаправляється рух тран-
спорту, доводиться обходити…

–  Я розумію людей – хоті-
лося б усім, і нам теж, щоб усе 
було швидко. Але робіт багато, і 
зрештою ми отримуємо якісне 
покриття,  яке довго слугуватиме, 
нові мережі.

–  Ви як міський голова за-
доволені роботою підрядників?

– Переважно так, особли-
во можу відзначити компанію, 
яка робила капітальний ремонт 
вулиць Капушанської та Юрія 
Гагаріна. У них сучасна техніка, 
все автоматизовано, з усіх орга-
нізацій, що працювали з нами, 
на мою думку, саме ця компанія 
провела роботи найбільш якісно. 
Якщо є претензії до підрядників, 

то замовляємо державну експер-
тизу і, коли добровільно не усу-
вають недоліки, звертаємося до 
суду. Так, до прикладу, було щодо 
вулиці Капушанської – першої 
черги ремонту від вулиці Тиво-
дара Легоцького до Сторожниці: 
близько 900 тисяч гривень нам 
відшкодували. Зараз замовили 
експертизу якості асфальту на ву-
лиці Марії Заньковецької і будемо 
вирішувати, що робити далі.

– Що зроблено і що далі 
планується на площі Шандора 
Петефі?

– Завершили перший етап 
капітального ремонту площі і на-
прикінці літа 2019 року відкрили 
проїзд. Цього року продовжимо 
роботи на частині між вулицями 
Мукачівською та Льва Толстого: 
замінимо комунікації, бо там 
вони вже мають понад сотню 
років, тож без цього не обійтися; 
оновимо і сквер – де зелень, до-
ріжки. 

– Чи вистачає місту грошей 
на все це? Адже капремонти – 
це дуже великі витрати…

– Маємо бюджетних запитів 
на понад 1 мільярд гривень. 
Звичайно, грошей на все, що по-
трібно, не вистачає. Є програма з 
капремонту житла, де на умовах 
співфінансування 20% платять 
мешканці. Але з громадських 

опитувань, соцмереж бачимо, 
що найбільше скарг на стан до-
рожнього покриття. Тому майже 
половину коштів із бюджету роз-
витку використовуємо на ремонти 
вулиць. І вже у 2020 році плануємо 
ці роботи продовжити. Скажімо, 
зробили перший етап капремонту 
вулиці Юрія Гагаріна, а взагалі за 
проєктом – оновлення аж до за-
лізничного переїзду. Загальна вар-
тість усього капремонту – близько 
36 мільйонів гривень. Черговий 
етап капремонту вулиці Капушан-
ської зробили до перехрестя з 
вулицею Михайла Грушевського. У 
2020 році плануємо провести ро-
боти до перехрестя з проспектом 
Свободи, аби повністю завершити 
її оновлення.

Є також проєкт капремонту 
вулиці Собранецької. Були кошти 
з дорожнього фонду – і перший 
етап робіт ми провели. Але там 
теж треба міняти старі підземні 
труби водопостачання, бо вони 
дуже зношені. Це стосується і 
вулиці Юрія Гагаріна. Там, де 
вже провели роботи, труба була 
збоку і в належному стані, а від 
перехрестя з вулицею Олександра 
Блистіва у напрямку центру міста 
вже потрібно буде міняти трубу. 
Навесні почнемо ці роботи.

– Розкажіть детальніше про 
капітальний ремонт набережної 
Незалежності. Як вдалося досяг-
ти консенсусу на тлі протисто-
янь, неоднозначного ставлення 
до цього проєкту?

– Нагадаю:  у  2018-му 
в Уж го род приїздив тодішній 
прем’єрміністр Володимир Грой-
сман. Коли ми йшли набереж-
ною, я звернувся з проханням 
допомогти з фінансуванням її 
оновлення. Ми одержали підтрим-
ку. Але річ у тому, що в проєкті 
на схематичних зображеннях у 
кількох місцях не було відмічено 
лип, – і виникло багато суперечок, 
ніби планується зрізати дерева. 
Коли пояснювали, що жодного 
дерева чіпати не будуть, виникла 
нова тема: що під час демонтажу 
бордюрів і старого радянського 

бетонного покриття 80-х років 
минулого століття може постраж-
дати коріння лип. Крім того, були 
побоювання щодо старої бруківки 
біля Нацбанку, школи № 3, але 
її теж не планувалося зачіпати. 
Вважаю, це були деструктивні 
дискусії, аби не дати використати 
державні кошти і потім звинувачу-
вати – мовляв, була можливість, 
а ми не проявили позицію і не 
зробили справу. Я провів багато 
зустрічей у міській раді, і не тільки 
– пояснював, переконував.

Зрештою ми знайшли консен-
сус із конструктивною частиною 
громадських активістів, допрацю-
вали проєктні завдання, довели, 
що липам нічого не загрожує: 
науковці-біологи допомогли нам 

роз’яснювати, що на глибині 
20-25 см, якої сягають бор-
дюри, шкоди для кореневої 
системи майже столітніх дерев 
не буде. Капремонт можна 
було зробити ще у 2018-му, 
але через ті суперечки зайшли 
в зиму і закінчили капіталь-
ний ремонт набережної вже у 
2019-му. Було непросто, адже 
навіть коли вже фрезували 
проїжджу частину набережної, 
деякі люди не давали працю-
вати техніці.

Тепер освітлена набереж-
на, з новим покриттям, вело-
доріжкою, новими лавками 
тощо – одне з найулюбленіших 
місць прогулянок, відпочинку 
й ужгородців, і гостей нашого 
міста.

–  Вам подобається там 
відпочивати?

– Так. Майже щодня там 
буваю, адже поряд Ужгород-
ська міська рада, центр міста, 
пішохідний міст, навчальні 
заклади.

– Знаєте, чим вирізня-
ються сесії Ужгородської 
міської ради? Тим, що там за-
вжди багато людей і завжди 
є діалог. Не завжди на спо-
кійних тонах, зі суперечками, 
але ж кажуть, що в суперечці 
народжується істина. Про що 
найчастіше ужгородці запи-
тують вас як міського голову, 

депутатів?
– Так, людей багато, на сесію 

вільний доступ для всіх. Основне, 
що турбує людей, – капітальні ре-
монти житла. Дуже часто це меш-
канці так званих «хрущовок», де 
потрібно міняти дах. У міру фінан-
сових можливостей намагаємося 
ремонтувати, навіть зараз ще 
близько 10 будинків, як кажуть, «у 
роботі». Ось на проспекті Свободи 
практично всюди замінили стару 
покрівлю на металочерепицю.

Розумію проблеми людей, але 
все й одразу зробити неможливо 
– на це не вистачило б усього 
бюджету Ужгорода. А в нас ще 
більше ніж пів сотні навчальних 
закладів, понад 10 медичних за-
кладів, комунальні структури. І все 
це потребує і коштів, і робіт.

– У якому стані житловий 
фонд? Чи активно створюються 
ОСББ? Адже це теж можливість 
розв’язати проблеми тих дахів 
тощо.

– Так. Маємо вже понад 400 
ОСББ, ЖБК. У нових будинках 
створюють одразу, а в старих 
будинках і проблем багато, і про-
живають переважно люди з не-
великими доходами, пенсіонери. 
Чимало і колишніх гуртожитків, які 
передали мешканцям, – там теж 
багато проблем. Намагаємося їх 
вирішувати, працює комісія, яка 

проводить обстеження, виділяємо 
кошти на умовах співфінансу-
вання.

–  Цього року роботи про-
довжать?

–  Звичайно. Хочу всіх заспо-
коїти: будемо працювати в цьому 
напрямі й далі. Розумію: якщо 
в одному будинку зробили, то в 
іншому вже люди питають, коли 
буде і в них. Одразу не буде, але 
поступово дійдемо. Насамперед 
робимо там, де дійсно найгірше, 
аварійні ситуації.

– Теплі осінь і зима теж до-
помагали? Іноді жартують, що 
це Божа субсидія. Наскільки є 
можливість зараз зекономити і 
наскільки готові заклади освіти, 
медицини до опалювального 
періоду?

– Справді, погода дала мож-
ливість зекономити в освітніх і 
медичних закладах на викорис-
танні енергоносіїв. Конкретні 
показники будемо бачити піз-
ніше. У модульних котельнях до 
навчальних, медичних закладів 
стоїть автоматичне обладнання, 
що регулює температуру залежно 
від того, яка надворі; на вихідні 
зменшуємо підігрів. Планували 
взяти кредит на капремонт Ка-
пушанської, і навіть погодили це 
з Міністерством фінансів, про-
вели конкурс. Виграв його «Ук-
ргазбанк». Але на останній сесії 
міськради провели перерозподіл 
коштів – і нам вистачило, тож зо-
внішніх запозичень не залучали.

– Триває реформа меди-
цини, створені некомерційні 
комунальні підприємства. Чи 
вистачає в Ужгороді коштів на 
обладнання, ліки, харчування в 
медичних закладах?

– Постановою Кабміну перед-
бачено перелік ліків, які можемо 
закуповувати за бюджетні кошти. 
Якщо ж є потреба в інших пре-
паратах, то пацієнти змушені їх 
купувати власним коштом. По-
стійно оновлюється перелік ліків, 
які є в кожному із закладів, і люди 
можуть онлайн усе подивитися, 
щоб медики не зловживали щодо 
препаратів. Наголошуємо керів-
никам закладів на необхідності 
дотримання нормативних вимог. 
Звертаємо увагу і на якість хар-
чування.

Величезну роботу провели з 
ремонтів медзакладів, відділень. 
У міській клінічній лікарні тепер 
іде капітальний ремонт у карді-
ологічному відділенні. Його там 
ніколи не робили. Повністю всі 
поверхи зробили вже у дитячій 
лікарні. Оновили всі 8 амбулато-
рій первинної медико-санітарної 
допомоги. Це тепер дійсно сучасні 
кабінети. Закупили понад 200 
комп’ютерів. Усі міські заклади 
другого рівня надання медичної 
допомоги готові до чергового 
етапу реформи системи охорони 
здоров’я. Перший рівень уже 
отримує кошти з Національної 
системи охорони здоров’я, другий 
переходить на цю систему з друго-
го кварталу цього року.  

Важливе питання надання 
послуг. Забезпечуємо ужгородців, 
але в міські заклади, оскільки 
є забезпечення, фахові лікарі, 
масово їдуть хворі з усієї області. 
Поступово і це вирішуємо. На-
приклад, Баранинська об’єднана 
територіальна громада перера-
ховує кошти за договором нам, і 
жителі цієї ОТГ мають можливість 
отримувати лікування в міських 
закладах Ужгорода.

Закінчення на стор. 5.
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3НОВИНИ
УЖГОРОДСЬКИЙ МІСЬКИЙ ГОЛОВА  

ЗУСТРІВСЯ З КОЛЕКТИВОМ ПОЛІКЛІНІКИ

НОВУ СПЕЦТЕХНІКУ 
ПРИДБАВ 

УЖГОРОДСЬКИЙ 
ВОДОКАНАЛ

Муловсмоктувальна машина на базі МАЗ дозволить, 
зокрема, проводити комплекс робіт із прочищення і 
ревізії каналізаційних мереж, які є на балансі підпри-
ємства, забезпечить їх надійну експлуатацію, повідомив 
керівник підприємства Станіслав Карташов. 

Відкритий лист-подяка 
на адресу Ужгородської 
міської ради та міського 
голови Богдана Андріїва

Надійшов лист від мешканців п'ятиповер-
хового житлового будинку № 14 на вулиці 
Олександра Бородіна.

Подаємо текст без змін.

«Будинок, в якому ми проживаємо, був по-
будований у 1980 році, і включно до 2019 року 
капітальний ремонт даху жодного разу не про-
водився. Правда, періодично люди, над якими 
протікав дах, таки латали дірки, щоб на голову 
не капало. Але в останні роки стан покрівлі 
став таким, що в окремих місцях на верхньо-
му поверсі під час опадів можна було навіть 
й природний "душ прийняти"... Будинковим 
комітетом була створена ініціативна група, яка 
потрапила на особистий прийом до міського 
голови. Богдан Євстафійович дав слово мера, 
що до кінця 2019 року капітальний ремонт 
даху буде проведено. Кожен з нас розуміє, як 
непросто віднайти та викроїти з бюджету міста 
кошти на ремонт, адже таких будинків, як наш, 
в Ужгороді чимало. І все ж особисто Богдан 
Євстафійович та депутатський корпус змогли 
знайти ресурси для проведення капітального 
ремонту покрівлі нашого будинку. Ми хочемо 
передати сердечну подяку міській владі, зо-
крема міському голові Богдану Андріїву за 
те, що тримає слово і дійсно відгукується на 
потреби ужгородців. Попереду – дощі, зимо-
ва негода, а в людей тепер є гарантії, що всі 
перипетії стихії вони переживуть у сухих квар-
тирах. Передаємо величезну подяку Богдану 
Євстафійовичу, влада в місті дійсно працює для 
простих людей, а він завжди готовий допомогти 
своїм виборцям! Напередодні Новорічних та 
Різдвяних свят ми від щирого серця бажаємо 
нашому меру та міській владі: нехай і надалі 
порядок та лад панують у нашому місті, а люд-
ська вдячність додає наснаги і сили у Вашій 
відповідальній та нелегкій праці!

З повагою мешканці житлового будинку, 
що на вул. Бородіна, 14».

Подяка
26 грудня я звернулася до Ужгородського 

міського голови Богдана Андріїва по допомогу, 
оскільки мені необхідні були дрова, а придбати 
їх самостійно я не могла. І трапилося диво: вже 
на наступний день до нашого будинку при-
везли машину дров. Ми дуже вдячні міському 
голові, його помічниці Тетяні, Івану Опаленику 
та водію Йосипу – за Вашу увагу до самотніх 
пенсіонерів та чуйне ставлення до них. Нехай 
Бог посилає Вам міцне здоров’я, щастя, удачу 
на многая літа!

З повагою
Таїсія Гарагонич, пенсіонерка

«ХРИСТОС РОДИВСЯ!  
ВСІХ ВОЗВІЩАЄМ!!!»

Початок на стор. 1.

В Ужгородській міській раді того дня теж 
лунали колядки. Привітати працівників 

міськради, відвідувачів Центру надання ад-
міністративних послуг із Різдвяними святами 
прийшли учні НВК «Гармонія». Колядки, щедру-
вання дітей зворушили всіх, додали святкового 
настрою. Юним колядникам подякували за 
виступ і вручили солодкі подарунки.

Богдан Андріїв насамперед запевнив  
медпрацівників, що міська влада і далі  
проводить роботу з поліпшення якості  
надання в Ужгороді медичних послуг.

Видатки на медицину 
в обласному центрі 
Закарпаття останні-
ми роками суттєво 

зросли, зокрема на придбання 
медикаментів та обладнання, 
ремонти закладів, міські медич-
ні програми. Наприклад, 2019 
року з міського бюджету профі-
нансували виконання цільових 
медичних програм на понад 
20,7 мільйона гривень. Така 
тенденція збережеться й цього 
року, вже з урахуванням черго-
вого етапу медичної реформи. 
До речі, всі 5 медичних закла-
дів: центральна міська клінічна 
лікарня, міська дитяча лікарня, 
пологовий будинок, міська полі-
клініка та міський центр первин-
ної медико-санітарної допомоги 
– реорганізовані в комунальні 
некомерційні підприємства і 
готові до підписання до квітня 
2020 року договорів із Націо-
нальною службою здоров'я.

Минулого року за міські ко-
шти придбано 206 комп’ютерів, 
облаштовано автоматизова-

ні робочі місця для лікарів; 
комп’ютери підключають до 
медичної інформаційної систе-
ми. Сімейні лікарі Ужгорода теж 
забезпечені автоматизованими 
робочими місцями, мають осо-
бисті комп'ютери і планшети. 
Усі комп'ютери підключені до 
системи HELSI.

Що ж до власне поліклініки, 
то, за інформацією управління 

охорони здоров’я Ужгородської 
міської ради, впродовж 2019 
року з міського бюджету виділили 
понад 700 тисяч гривень на при-
дбання обладнання (кардіогра-
фів, комплектів операційних для 
хірургічних кабінетів, сканерів, 
кондиціонерів для рентгенкабі-
нетів); майже 240 тисяч гривень 
спрямували на продовження 
капремонту будівлі психоневро-

логічного диспансерного відді-
лення міської поліклініки, що на 
вулиці Івана Сільвая, 17.

Звісно, далеко ще не всі 
проблеми розв’язано. Медики 
звернулися до міського голови з 
проханням і цього року сприяти 
придбанню медичної апара-
тури для поліклініки; просили 
вирішити окремі господарські 
питання; акцентували, що на 

зупинці біля закладу постійно з 
порушенням паркуються водії, 
а це ускладнює заїзд і виїзд 
спецтехніки.

Богдан Андріїв пообіцяв, що 
міська влада Ужгорода, в рамках 
своїх повноважень та можливос-
тей, і надалі сприятиме реорга-
нізації медичної галузі. Також 
він привітав усіх працівників із 
новорічно-різдвяними святами.

Придбання спецав-
томобіля для кому-
нального підпри-

ємства було дуже актуальним, 
адже каналізаційні мережі 
в місті потребують постій-
ного очищення від великої 
кількості різних забруднень, 
а засмічення каналізації бу-
ває настільки суттєвим, що 
усунути його можна лише за 
допомогою спецтехніки.

Автопарк комунального 
підприємства оновили ще й 
екскаватором JCB-ЗСХ для 
виконання земляних робіт. До 
слова, це вже третя така оди-
ниця техніки, вже оновлено 

весь екскаваторний парк КП. 
Сучасну техніку придбали 

на виконання інвестиційної 
програми КП «Водоканал 
міста Ужгорода» на 2019 рік. 
Крім того, в межах цієї інвес-
тиційної програми замінено 
обладнання на каналізацій-
но-насосних станціях (КНС) 
– КНС-5, КНС-3, КНС-9, на-
сосно-фільтрувальній станції, 
Минайському водозаборі.

У планах підприємства на 
2020 рік – придбання канало-
промивного комплексу на базі 
Мерседес Спринтер для прове-
дення робіт переважно на вну-
трішньоквартальних територіях.
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4 ОБ’ЄКТИВ

У ДЕПАРТАМЕНТІ СОЦЗАХИСТУ 
ВЖЕ ПРИЙМАЮТЬ ЗАЯВИ НА 

ГОТІВКОВУ ФОРМУ ПІЛЬГИ 
Від 1 січня 2020 року пільгові 
категорії громадян мають право 
у будь-який час подати заяву про 
перехід на монетизовану (готів-
кову грошову) форму виплат на 
житлово-комунальні послуги.

Відповід-
но до змін, 
внесених до 
Порядку на -
дання пільг на 
оплату житло-
во-комуналь-
н и х  п о с л у г 
у  г р о ш о в і й 
ф о р м і  ( з а -
твердженого 
постановою 
Кабінету Міні-
стрів України 
17 квітня 2019 року № 373), де-
партамент праці та соціального 
захисту населення Ужгородської 
міської ради повідомляє, що в 
січні розпочалося приймання 
заяв на готівкову форму пільги. 

Щоб уникнути технічних 
помилок, які виникають при 
обміні базами даних із нада-
вачами послуг (площа житла, 
опалювана площа, поверховість 
будинку, наявність приладів для 

підігріву води, опалення, при-
готування їжі, наявність водо-
постачання і водовідведення, 
послуги з вивезення сміття 
тощо), пільговикам необхідно 
заповнити персональну обліко-
ву картку (форма: 1-пільга). Для 
її заповнення слід підготувати 
документи всіх членів родини, 

на яких поширюється пільга 
(паспорти, коди, свідоцтва про 
народження дітей тощо).

УВАГА! Пільговикам, ко-
трі протягом жовтня – груд-
ня 2019 року не пройшли 
звірку або уточнення даних 
для внесення їх до Єдиного 
державного автоматизова-
ного реєстру осіб, які ма-
ють право на пільги, варто 
взяти (аби при подачі пер -

сональної облікової картки 
адміністратор міг внести 
до реєстру) оригінали і копії 
таких документів:

1. Паспорти, ідентифіка-
ційні номери, свідоцтва про 
народження дітей (важливо: 
з 14 років діти повинні мати 
паспорт).

2. Пільгове посвідчен-
ня або довідку, яка дає 
право на пільги.

3. Документи на житло, 
де зазначена загальна та 
опалювана площа будин-
ку/квартири (у картці слід 
зазначати поверховість 
житла – від цього залежить 
коригувальний коефіцієнт 
розрахунку опалення).

4. Квитанції/книжки 
на оплату комунальних по-
слуг, де зазначені особові 
рахунки.
5. До картки слід обо в’яз-

ково долучити реквізити ра-
хунка в уповноваженому банку 
для виплати пільг у готівковій 
формі.

ЗВЕРТАТИСЯ: департамент 
праці та соціального захис-
ту населення Ужгородської 
міської ради (площа Шандора 
Петефі, 24, 26, друга адміністра-
тивна будівля, другий поверх, 
каб. 34, 37-38).

НА ЗАСІДАННІ ВИКОНКОМУ ПОГОДЖЕНО МІСЬКУ ПРОГРАМУ 
ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ЖИТЛОМ ВЕТЕРАНІВ ВІЙНИ В АФГАНІСТАНІ

Житлово-побутова проблема залишається однією з найгостріших 
Перше у 2020 році засідання ви-
конавчого комітету Ужгородської 
міської ради, що відбулося цього 
четверга, розпочали з погоджен-
ня міської Програми забезпе-
чення житлом ветеранів війни в 
Афганістані та членів їхніх сімей 
на 2020–2024 роки. Документ 
ще буде поданий на розгляд сесії 
міської ради.

Метою Програми є реалі-
зація заходів, спрямова-

них на покращення житлово-по-
бутових умов та рівня життєзабез-
печення ужгородців – ветеранів 
війни в Афганістані. Як ідеться у 
проєкті рішення, житлово-побуто-
ва проблема залишається однією 
з найгостріших.

Станом на 1 листопада 2019 
року в Ужгороді на квартирному 
обліку за місцем реєстрації пере-
бували 24 особи з інвалідністю, 
інвалідність яких настала внаслі-
док поранення, контузії, каліцтва 
або захворювання, пов’язаних 
із перебуванням в Афганістані, в 
тому числі: 6 осіб – з інвалідністю 
ІІ групи, з яких 4 особи стали на 
квартирний облік після 1 січня 
2018 року; 18 осіб – з інвалідніс-
тю ІІІ групи. 17 учасників бойових 
дій в Афганістані, які перебувають 
на квартирному обліку з 1996 
року, на сьогодні не мають влас-
ного житла.

Якщо для осіб з інвалідністю 
першої та другої груп зі вказаної 
категорії, які стали на квартирний 
облік до 1 січня 2018 року, перед-
бачено виплату грошової компен-
сації за належні для отримання 
житлові приміщення за кошти 
субвенції з державного бюджету 
місцевим бюджетам на відповід-
ний рік згідно з постановою Кабі-
нету Міністрів України, то особи з 
інвалідністю третьої групи, учас-
ники бойових дій в Афганістані та 
їхні сім’ї на сьогодні залишаються 
поза увагою держави.

ЗА КОШТИ МІСЬКОГО БЮДЖЕТУ 
ПРИДБАЛИ НОВЕ МЕДИЧНЕ ОБЛАДНАННЯ  

ДЛЯ ДИТЯЧОЇ ПОЛІКЛІНИКИ

УЖГОРОДСЬКА МІСЬКА РАДА І ВИКОНАВЧИЙ 
КОМІТЕТ ВІТАЮТЬ ІЗ ДНЕМ НАРОДЖЕННЯ: 

Куліна Золтана Золтановича, депутата Ужгородської міської ради; Козака 
Василя Андрійовича, депутата Ужгородської міської ради; Волошина Івана 
Івановича, депутата Ужгородської міської ради; Ломагу Юрія Юрійовича, 
депутата Ужгородської міської ради; Шебу Василя Станіславовича, Почесного 
громадянина міста Ужгород; Палінчака Миколу Михайловича, члена виконав-
чого комітету Ужгородської міської ради; Рошка Ігоря Гавриловича, директора 
комунального некомерційного підприємства “Ужгородська міська клінічна 
дитяча лікарня”; Турховську Ганну Іванівну, начальника відділу бухгалтерського 
обліку міської ради та виконкому; Гулько Валентину Володимирівну, головно-
го спеціаліста управління економічного розвитку міста; Пересту Валентину 
Федорівну, заступника начальника відділу контролю за призначенням та ви-
платою пенсій департаменту праці та соціального захисту населення; Фревлик 
Любу Миколаївну, начальника відділу контролю за призначенням та виплатою 
пенсій департаменту праці та соціального захисту населення; Марканич Олену 
Василівну, головного спеціаліста відділу державної реєстрації юридичних осіб 
та фізичних осіб-підприємців; Шершун Ольгу Василівну, головного спеціаліста 
департаменту фінансів та бюджетної політики; Славич Віру Юріївну, начальника 
відділу фінансування місцевого господарства та соціального захисту населення 
департаменту фінансів та бюджетної політики; Шляхту Наталію Михайлівну, 
головного спеціаліста відділу шкіл та дошкільних закладів управління освіти; 
Торму Надію Іванівну, заступника начальника відділу бухгалтерського обліку 
міської та виконкому; Шатрова Віктора Владиславовича, головного спеціаліста 
служби у справах дітей; Медвідь Стефанію Томівну, начальника відділу тариф-
ної політики та енергоменедж-менту управління економічного розвитку міста; 
Федак Ганну Володимирівну, спеціаліста 1 категорії відділу документообігу та 
контролю департаменту міського господарства; Мар’їна Олександра Олек-
сандровича, головного спеціаліста управління муніципальної варти; Фленька 
Олександра Омеляновича, головного спеціаліста управління муніципальної 
варти; Митровцій Олену Василівну, заступника начальника відділу бухгал-
терського обліку, аналізу і аудиту використання бюджетних коштів, заступника 
головного бухгалтера департаменту фінансів та бюджетної політики; Змійовську 
Степанію Томівну, працівницю господарсько-експлуатаційного управління; 
Токар Ганну Андріївну, колишнього головного спеціаліста управління освіти; 
Бабич Софію Леопольдівну, колишню завідуючу відділом майнових відносин 
та інвестицій управління майнової політики міста; Хому Розалію Вікентіївну, 
колишнього провідного спеціаліста відділу соціальних допомог управління праці 
та соціального захисту населення; Шерегій Тетяну Миколаївну, колишнього 
заступника начальника служби у справах дітей; Вдовину Олександру Іванівну, 
колишнього головного спеціаліста управління архітектури та містобудування; 
Юсиповича Івана Степановича, колишнього головного спеціаліста управління 
капітального будівництва.

Від щирого серця вітаємо вас із днем народження. Ба-
жаємо міцного здоров’я, щастя, благополуччя, подальших 
успіхів у будь-яких починаннях, щоденних справах, 
сміливих планах та сподіваннях. Хай вас підтримують 
і надихають рідні люди, розуміють і цінують колеги, 
минають негаразди й непорозуміння! Хай доля 
збагачує вас життєвою мудрістю, енергією, на-
тхненням та радістю сьогодення!

скарбниці понад 300 тисяч гри-
вень. До поліклінічного відділення 
Ужгородської дитячої лікарні заві-
тав міський голова Богдан Андріїв.

Придбано, зокрема, аци-
догастрометр – апарат 
для дослідження кислот-

ності шлунка, стравоходу тощо, 
який дає змогу відкоригувати про-
цес лікування дітей зі проблемами 
шлунково-кишкового тракту. Цей 
апарат належить до обов'язкової 
матеріально-технічної бази, необ-
хідної для забезпечення педіатрич-
ного пакету, який є обов'язковим 
для оплати з Національної служби 
охорони здоров'я.

Як розповів директор кому-
нального некомерційного під-
приємства «Ужгородська міська 
дитяча клінічна лікарня» Ігор 
Рошко, придбали і гематологіч-
ний аналізатор, що автоматично 
виконує аналіз крові, спрощує 
роботу персоналу, дозволяє швид-
ко зробити аналіз. Цей пристрій 
аналогічний тим, що зазвичай 
є у приватних клініках. Купили й 
аналізатор сечі, який дозволяє 
за дуже короткий час отримати 
результати, робити експрес-діа-
гностику.

Проводити фізіотерапевтичні 
процедури дітям із захворюван-
нями ортопедичного профілю 
і бронхолегеневою патологією 
допоможе новий фізіотерапев-

тичний апарат «Радіус».
Ще у планах, за словами Ігоря 

Рошка, – облаштувати в коридо-
рах дитячі куточки, встановити 
столики, стільчики; а щоб діткам 
легше і комфортніше минав час 
очікування на лікаря, встановлять 
телевізори, включатимуть мульти-
ки й улюблені дитячі передачі.

Міський голова запевнив 
медичних працівників, що 2020 
року в поліклініці проведуть 
ремонт. Власне, його вже розпо-
чали. «Умови у поліклініці – і для 
дітей, і для медперсоналу – пови-
нні бути щонайменше на такому 
ж рівні, як у стаціонарі дитячої 
лікарні. Ми над цим працює-

мо», – зазначив Богдан Андріїв. 
Додав, що розпочали з ремонту 
дитячої лікарні, бо діти там на 
стаціонарі, постійно, але міська 
влада розуміє потреби й інших 
медичних закладів і поступово 
все вирішує. 

Також міський голова привітав 
працівників поліклініки з новоріч-
но-різдвяними святами, побажав 
найперше міцного здоров'я, до-
бробуту і родинного затишку, миру.

Після поліклініки Богдан Ан-
дріїв навідався до дитячої лікарні, 
привітав зі святами маленьких 
пацієнтів та їхніх батьків, побажав 
якнайшвидшого одужання і лише 
хорошого в новому році.

Також куплено два сучасні телеві-
зори – на це спрямували з міської 

ПОЗАЧЕРГОВА 
СЕСІЯ  

НЕ ВІДБУЛАСЯ
Засідання Ужгородської міськради,  
заплановане на четвер, 9 січня, не  
відбулося через відсутність кворуму.

Міський голова Богдан Андріїв у 
коментарі журналістам відзна-

чив, що позачергова сесія була склика-
на, бо він скористався своїм правом на-
кладання вето щодо 3 рішень, ухвалених 
на останній сесії минулого року.

«Одне з питань, яке я ветував, – зняття 
мораторію на виділення земельних ділянок. 
Вважаю, що насамперед потрібно забез-
печити ділянками учасників АТО та Операції 
об’єднаних сил на Сході України: маємо ще 
звернення від захисників, які не отримали 
земельних ділянок. Наступне вето я наклав, 
оскільки було рішення про затвердження 
проєкту виділення земельної ділянки особі, 
яка вже скористалася правом на безко-
штовне отримання землі. Щодо ще одного 
рішення є інформація від правоохоронних 
органів, що справа розглядається в суді. На 
жаль, депутати не зібралися, отож позачер-
гова сесія не відбулася і ці питання будуть 
розглянуті вже на черговому сесійному 
засіданні», – сказав Богдан Андріїв.

КОРОТКО
Як інформує департа-
мент міського господар-
ства Ужгородської місь-
кої ради, оскільки в ніч 
четверга на промерзлу 
поверхню при мінусовій 
температурі став падати 
дощ і утворилася ожеле-
диця, від 4 години ранку 
вулиці міста посилено 
механізовано почали по-
сипати протиожеледною 
сумішшю. Насамперед 
– під’їзди до лікарень, 
автобусні маршрути, 
мости, транспортні кола.

Задіяно 5 комп-
лексних дорож-

ніх машин, дві бортові 
машини, які розвозять 
сипучі матеріали та про-
тиожеледну суміш, під-
сипають підйоми і важко-

доступні для спецтехніки 
ділянки. 75 двірників 
посипають закріплені 
за ними території, авто-
бусні зупинки, тротуари, 
пішохідні переходи. 
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5ВЛАДА
НА ЗАСІДАННІ ВИКОНКОМУ ПОГОДЖЕНО МІСЬКУ ПРОГРАМУ 
ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ЖИТЛОМ ВЕТЕРАНІВ ВІЙНИ В АФГАНІСТАНІ

Житлово-побутова проблема залишається однією з найгостріших 
Перше у 2020 році засідання ви-
конавчого комітету Ужгородської 
міської ради, що відбулося цього 
четверга, розпочали з погоджен-
ня міської Програми забезпе-
чення житлом ветеранів війни в 
Афганістані та членів їхніх сімей 
на 2020–2024 роки. Документ 
ще буде поданий на розгляд сесії 
міської ради.

Метою Програми є реалі-
зація заходів, спрямова-

них на покращення житлово-по-
бутових умов та рівня життєзабез-
печення ужгородців – ветеранів 
війни в Афганістані. Як ідеться у 
проєкті рішення, житлово-побуто-
ва проблема залишається однією 
з найгостріших.

Станом на 1 листопада 2019 
року в Ужгороді на квартирному 
обліку за місцем реєстрації пере-
бували 24 особи з інвалідністю, 
інвалідність яких настала внаслі-
док поранення, контузії, каліцтва 
або захворювання, пов’язаних 
із перебуванням в Афганістані, в 
тому числі: 6 осіб – з інвалідністю 
ІІ групи, з яких 4 особи стали на 
квартирний облік після 1 січня 
2018 року; 18 осіб – з інвалідніс-
тю ІІІ групи. 17 учасників бойових 
дій в Афганістані, які перебувають 
на квартирному обліку з 1996 
року, на сьогодні не мають влас-
ного житла.

Якщо для осіб з інвалідністю 
першої та другої груп зі вказаної 
категорії, які стали на квартирний 
облік до 1 січня 2018 року, перед-
бачено виплату грошової компен-
сації за належні для отримання 
житлові приміщення за кошти 
субвенції з державного бюджету 
місцевим бюджетам на відповід-
ний рік згідно з постановою Кабі-
нету Міністрів України, то особи з 
інвалідністю третьої групи, учас-
ники бойових дій в Афганістані та 
їхні сім’ї на сьогодні залишаються 
поза увагою держави.

Право на придбання житла 
на умовах співфінансування 
за кошти обласного та міського 
бюджетів мають ветерани війни 
в Афганістані, місце проживання 
яких станом на 1 січня 2020 року 
зареєстровано в Ужгороді та які 
згідно з законодавством визнані 
такими, що потребують поліп-

шення житлових умов (крім осіб 
з інвалідністю І та ІІ груп, які стали 
на квартирний облік до 1 січня 
2018 року і для яких передбачено 
виплату грошової компенсації 
за належні для отримання жит-
лові приміщення з державного 
бюджету).

З обласного бюджету виділя-
тиметься грошова компенсація 
для придбання житла ветеранам 
війни в Афганістані, яка пере-
раховуватиметься у вигляді суб-
венції районним і міським (міст 
обласного значення) бюджетам, 
бюджетам об’єднаних територі-
альних громад.

Фінансування програми на 5 

років передбачено в розмірі 12,5 
мільйонів гривень. Зокрема на 
2020 рік – 3 мільйони гривень: 
2,5 мільйона з міського бюджету 
і 500 тисяч гривень з обласного.

Далі на засіданні виконкому 
затвердили перелік місць для пар-
кування туристичних автобусів:

вулиці Олександра Фединця 

– Адольфа Добрянського (біля 
лазневого комплексу);

вулиці Івана Ольбрахта – Іва-
на Анкудінова (біля ресторану 
«Ретро»);

паркувальний майданчик 
біля аеропорту (заїзд із вулиці 
Собранецької).

Департамент міського гос-
подарства має здійснити дер-
жавну реєстрацію комунальної 
власності місць для паркування 
туристичних автобусів.

Внесено зміни до рішення 
виконкому 27.11.2019 № 426 
«Про затвердження переліків 
адміністративних послуг», а саме:

додаток 1 до рішення допо-

внили послугою, яку надає відділ 
реєстрації місця проживання ви-
конавчого комітету Ужгородської 
міської ради, – «Внесення відо-
мостей до реєстру територіальної 
громади»;

відповідно до інформаційних 
карток у новій редакції викладуть 
такі пункти додатка 1:

п. 33. Рішення міської ради 
про надання згоди на складання 
технічної документації щодо вста-
новлення меж земельної ділянки 
в натурі (на місцевості);

п. 41. Рішення міської ради 
про передачу у користування (в 
тому числі на умовах оренди) 
земельних ділянок, що перебу-
вають у комунальній власності 
без складання документації із 
землеустрою;

п. 43. Надання дозволу на 
укладення договору житлового 
найму (передачу паю на квартиру 
в житлово-будівельному коопе-
ративі);

п. 44. Видача ордера (служ-

бового ордера) на житлове при-
міщення;

п. 47. Прийняття громадян на 
соціальний квартирний облік при 
виконавчому комітеті за місцем 
проживання, внесення змін в 
облікові справи, зняття з обліку.

Режим роботи в нічний час 
від 22:00 до 08:00 терміном на 
1 рік погоджено на засіданні ви-
конкому кільком підприємцям:

Шевченку Богданові Вален-
тиновичу – в магазині з кафе-
терієм «Зодіак» на проспекті 
Свободи, 40;

Попович Тетяні Василівні – в 
магазині з кафетерієм «Зодіак» 
на проспекті Свободи, 40;

Кирику Василеві Андрійови-
чу – в магазині з кафетерієм на 
вулиці Собранецькій, 146;

Шахайді Ярославі Олексіїв-
ні – в магазині з кафетерієм на 
вулиці Собранецькій, 146;

Кирику Василеві Андрійови-
чу – в магазині з кафетерієм на 
вулиці Минайській, 5а;

Джузі Світлані Петрівні – в 
магазині з кафетерієм на вулиці 
Минайській, 5а.

Встановлення нічного режи-
му роботи може бути переглянуте 
в разі надходження інформації 
контролюючих і правоохоронних 
органів про порушення чинного 
законодавства або обґрунтова-
них скарг мешканців.

Також члени виконкому 
Ужгородської міської ради роз-
глянули проєкти рішень про 
затвердження розміру внесків 
за обслуговування вузлів ко-
мерційного обліку; про видачу 
службового ордера на квартиру, 
зовнішню рекламу; підтримали 
й питання щодо прийняття гро-
мадян на квартирний облік, про 
приватизацію квартир (будинків) 
і житлових приміщень у гурто-
житках, про переоформлення та 
надання дозволу на розміщення 
збірно-розбірних гаражів; нада-
ли дозволи на вчинення право-
чинів про відчуження і набуття 
майна, право власності на яке 
або право користування яким 
мають діти.

ПОЗАЧЕРГОВА 
СЕСІЯ  

НЕ ВІДБУЛАСЯ
Засідання Ужгородської міськради,  
заплановане на четвер, 9 січня, не  
відбулося через відсутність кворуму.

Міський голова Богдан Андріїв у 
коментарі журналістам відзна-

чив, що позачергова сесія була склика-
на, бо він скористався своїм правом на-
кладання вето щодо 3 рішень, ухвалених 
на останній сесії минулого року.

«Одне з питань, яке я ветував, – зняття 
мораторію на виділення земельних ділянок. 
Вважаю, що насамперед потрібно забез-
печити ділянками учасників АТО та Операції 
об’єднаних сил на Сході України: маємо ще 
звернення від захисників, які не отримали 
земельних ділянок. Наступне вето я наклав, 
оскільки було рішення про затвердження 
проєкту виділення земельної ділянки особі, 
яка вже скористалася правом на безко-
штовне отримання землі. Щодо ще одного 
рішення є інформація від правоохоронних 
органів, що справа розглядається в суді. На 
жаль, депутати не зібралися, отож позачер-
гова сесія не відбулася і ці питання будуть 
розглянуті вже на черговому сесійному 
засіданні», – сказав Богдан Андріїв.

МІСЬКИЙ ГОЛОВА – ПРО ПІДСУМКИ 2019-го, 
а також проєкти, ремонти, благоустрій і плани на 2020-ий 

Початок на стор. 2.

– Скажіть, будь ласка, якщо вже 
зайшла мова про здоров’я, наскільки 
міська влада Ужгорода зацікавлена у 
розвитку спорту, адже це речі пов’язані.

– Маємо і в цьому плані хороші здобут-
ки. З Державного фонду регіонального роз-
витку ми отримали кошти у 2018 році – й у 
2019-му закінчили капітальний ремонт лег-
коатлетичного ядра стадіону «Авангард». 
Зробили покриття, яке нам дозволяє про-
водити змагання міжнародного рівня. Уже 
провели тут чемпіонат України, готуємося 
до проведення міжнародних змагань. 
Зробили й капітальний ремонт стадіону 
«Автомобіліст», де також є сучасна бігова 
доріжка. Зараз триває капітальний ремонт 
25-метрового басейну в Ужгородській 
класичній гімназії, що також дозволить 
проводити змагання. Кілька спортивних 
майданчиків збудували в наших школах, 
тепер ще на  кількох тривають роботи.

В Ужгороді постійно проводять зма-
гання обласного, всеукраїнського і навіть 
міжнародного рівнів – із плавання, фехту-
вання, художньої гімнастики, різних видів 
боротьби. До речі, 23 грудня у міськраді 
було відзначення найкращих спортсменів 
міста – більш як півтори сотні осіб отри-

мали грошові винагороди за досягнення 
в різних видах  спорту. Вважаю, що це 
також є стимулом для молоді займатися 
спортом. Звичайно, не всі можуть стати 
чемпіонами, але потрібно, щоб юнаки та 
дівчата розуміли, що важливо вести здо-
ровий спосіб життя. На цьому акцентуємо 
і в роботі з молоддю, зокрема у школах, 
де працює багато гуртків, секцій, – для 
того, щоб підлітки не сиділи в гаджетах, а 
займалися спортом, бо це їхнє здоров’я.

– Яким бачить 2020 рік Ужгород-
ський міський голова? Чого чекаєте 
щодо наповнення бюджету міста, роз-
витку, у плані якихось проєктів?

– Хотів би згадати ще одне, болюче 
для багатьох українських міст, питання – 
громадського транспорту. Уперше за роки 
незалежності ми у 2017 році створили 
комунальне транспортне підприємство, 
у 2018-му закупили перші 10 сучасних 
автобусів. «Електрони» – великої пасажи-
ровмісності, низькопідлогові. У 2019 році 
купили ще десять, і вже у 2020-му плану-
ємо цю роботу продовжити. Один такий 
«Електрон» замінює десь три автобуси, які 
давно їздять у нашому місті, морально і 
технічно застаріли. Не кажучи вже про те, 
що це якісно інший рівень надання послуг 
із перевезень. 

Плануємо продовжити роботи, які 
розпочали у 2019-му. Це продовження 
робіт на вулицях Юрія Гагаріна, Капушан-
ській, площі Шандора Петефі. Є у планах 
і ремонт вулиць Митної, Льва Толстого, 
Володимирської, Анкудінова, багатьох 
інших. Продовжуємо роботи із заміни 
світильників вуличного освітлення на 
енергоощадні в рамках програми НЕФКО. 
Маємо великий перелік від навчальних 
закладів – шкільних і дошкільних, де по-
трібно ремонтувати і покрівлі, й актові 
зали, і вбиральні, й окремі групи, тому що 
багато років роботи не проводилися. Зо-
середимося на виконанні запланованого, 
щоб не збавляти темпу.

– Роботи вистачатиме...
– Так, звісно. Але я вдячний і депу-

татському корпусу за конструктив та під-
тримку – є розуміння і локальних проблем 
міста, і стратегічного бачення розвитку 
Ужгорода; вдячний і працівникам міськви-
конкому за роботу.

• • •
Наприкінці розмови міський голова 

Богдан Андріїв привітав усіх ужгородців із 
новорічно-різдвяними святами, побажав, 
щоб у 2019 році залишилися всі пробле-
ми та негаразди, а 2020 рік приніс мир, 
щастя і добробут у родини.
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6 РАКУРСИ
Якщо ви думаєте, що нині в нас забагато шахраїв розвелося, та ще й дуже винахідливих, 
то зараз ми вам покажемо, що все це вже колись було. Бо й справді: навіть на початку ми-
нулого століття бачив Ужгород і банківські махінації, і підробки алкоголю, і навіть «липові» 
шлюбні агенції. Про усе це – в нашій підбірці шахраювань в Ужгороді у 1930-і роки.

БАГАТИЙ НАРЕЧЕНИЙ

Ця історія сталася в Ужгороді 1936 
року. Одного дня в місті з’явився симпа-
тичний 25-річний чоловік Стефан Кош. 
Він почав відвідувати світські заходи, зна-
йомився з поважними містянами, яким 
представлявся багатим американським 
підприємцем угорського походження. 
Своїм новим знайомим Стефан нео-
дмінно показував солідну пачку банкнот 
номіналом у 1000 доларів і скаржився, 
що жоден банк в Ужгороді не хоче роз-
міняти йому таку велику суму, тож він не 
може ні за що заплатити. Нові багаті друзі 
охоче йшли на допомогу молодому чоло-
вікові, давали йому гроші, аби він бодай 
за готель розплатився. А ще неодмінно 
запрошували Стефана до себе в гості, де 
знайомили зі своїми незаміжніми донька-
ми, маючи надію вигідно їх видати заміж.

Стефан справді зблизився одразу 
з кількома дівчатами, котрим задурив 
голови настільки, що вже вимагав від 
них гроші за майбутнє заміжжя. Тодішні 
газети не повідомляли, як таки піймали на 
шахрайстві цього молодого пройдисвіта, 
але скандал він спричинив у місті стра-
шенний. Влітку 1936-го Крайовий суд в 
Ужгороді засудив Стефана Коша за шах-
райство (виявилося, що купюри доларів 
у нього були рекламними), призначивши 
покарання у вигляді трьох років за ґра-
тами. Після відбування покарання його 
мали депортувати до Угорщини, звідки 
насправді він приїхав до Ужгорода.

ШЛЮБНА КАНЦЕЛЯРІЯ 
З РАДВАНКИ

Куди менше покарання за схожу 
аферу дістав житель Радванки Матвій 
Шпунда. Цей підприємливий чоловік по-
чав пошуки наречених із великим при-
даним. Усі ми знаємо, що здавна шлюби 
часто укладали не з любові, а з вигоди, 
причому нерідко вигоди шукали саме 
чоловіки – вони спокушалися на посаг, 
який готові були, за звичаєм, віддати за 
доньку її заможні батьки. Отаким чоло-
вікам і пропонував Матвій Шпунда, за 
винагороду, свої послуги – знаходження 
багатих наречених. Свою роботу Матвій 
оцінював у 20-60 корун – залежно від роз-
міру посагу нареченої. Дійшло до того, що 

ПРОГРАМУ «НА СТАРИЙ НОВИЙ РІК»  
УЖГОРОДЦЯМ ПОДАРУЄ

Закарпатський народний хор

Яскравим завершенням року для заслуженого академічного Закарпатського народ-
ного хору став концерт «Під ангелами Різдва», що відбувся 27 грудня в Ужгородсько-
му римо-католицькому соборі Святого Георгія. Той вечір поєднав у собі благодійну 
акцію і велику різдвяно-духовну програму з елементами інсталяції та світлового шоу. 

Із сумом повідомляємо, що від 1-го по  
7 січня пішли із життя 9 ужгородців:  

ХАЙ ЗЕМЛЯ ЇМ БУДЕ ПУХОМ…

ГОРНЯК Любов Андріївна (1938 р.н.)
МИГАЛИСКО Клара Михайлівна (1940 р.н.)
ЛІПАТКІН Михайло Михайлович (1942 р.н.)

БОРОВИК Віктор Федорович (1938 р.н.)
КВАШЕНКО Євген Тимофійович (1940 р.н.)
ІЖОВСЬКИЙ Петро Дмитрович (1952 р.н.)

БЕЛІНСЬКА Алла Антонівна (1929 р.н.)
ФРІДМАНСЬКИЙ Володимир Іванович (1950 р.н.)

ТОМЧАНІЙ Мальвіна Іванівна (1936 р.н.)

ЧЕТВЕРО УЖГОРОДЦІВ СТАЛИ ЧЛЕНАМИ 
СПІЛКИ ДИЗАЙНЕРІВ УКРАЇНИНапередодоні ново-

річно-різдвяних 
свят, 28 грудня, 
четверо наших кра-
ян, рекомендова-
них у члени Спілки 
дизайнерів України,  
за рішенням секре-
таріату СД України, 
одноголосно стали 
її членами.

Це: Володимир Алексій – архітектор, живо-
писець, дизайнер; Тетяна Гордій – дизайнер 
інтер’єрів, екстер’єрів; Ірина Куцина – кан-
дидат технічних наук, дизайнер інтер’єрів, 
екстер’єрів; Мар’яна Піріч – дизайнер 

інтер’єрів, екстер’єрів. На світлині: академік 
Михайло Белень, голова Закарпатського 
осередку Львівського регіонального відді-
лення СД України, щойно вручив посвід-
чення новим членам СД України.

ЮНІ БОКСЕРИ ЗМАГАЛИСЯ  
ЗА «КУБОК ДІДА МОРОЗА» 

Відкриту першість ЗОДЮСШ 
з боксу серед підлітків від 
дванадцяти до шістнадцяти 
років уже традиційно, третій 
рік поспіль, цими днями 
провели в Ужгородському 
спорткомплексі «Іппон».

Цього разу було бли-
зько 120 учасників 

із міст і районів Закарпат-
тя. Вперше долучилося по 
десять боксерів з Івано-
Франківська й навіть дале-
кого Маріуполя. Почесним 
гостем став п'ятиразовий 
чемпіон України, майстер 
спорту України міжнарод-
ного класу, учасник Олім-
пійських ігор, керівник Іва-
но-Франківської міської 
федерації боксу Сервін Су-
лейманов.

В урочистому відкритті 
турніру взяв участь міський 
голова Ужгорода Богдан 
Андріїв. Бокс – це спорт 
мужніх, наголосив він у сво-
єму виступі. Міський голова 
привітав усіх із новорічно-
різдвяними святами і по-
бажав юним спортсменам: 
«Сьогодні вам – успіхів, а 
завжди – бути розумними, 
щасливими, здоровими. 
Навички здобуття перемог 

обов’язково знадо-
бляться вам в усіх 
жит тєвих починан -
нях». Богдан Андріїв 
подякував тренерам, 
насамперед голові 
Ужгородської феде-
рації боксу Степанові 
Молнару ,  батькам, 
які підтримують ді-
тей, вболівають за 
їхній здоровий спосіб 
життя.

Поважати супер-
ників, па м’я тати, що 
на рингу всі рівні, що 
величезне значення 
мають насамперед 
сила волі і прагнення 
до перемоги, бажали 
інші гості урочисто-
го відкриття змагань 
юних боксерів.

ВАЖЛИВУ РОЛЬ У ВІДСТОЮВАННІ ІНТЕРЕСІВ ГРОМАД
відіграє Асоціація міст України 

Перші у 2020 році загальні збори 
Закарпатського регіонального 
відділення Асоціації міст Украї-
ни (РВ АМУ) відбулися 9 січня в 
Ужгородській міській раді.

Як відзначив голова ре-
гіонального відділен-
ня – Ужгородський 

міський голова Богдан Андріїв, 
Асоціація відіграє дуже велику 
роль у відстоюванні інтересів 
громад. До прикладу, лише серед 

останніх здобутків – щодо сплати 
забудовниками пайових внесків, 
які йдуть на розвиток інфраструк-
тури міст; місцеві бюджети і далі 
отримують надходження від 
акцизу на пальне та тютюн; збіль-
шено окремі субвенції тощо.

Результат дій АМУ в бюджет-
ному процесі – 48,5 мільярда 
гривень до місцевих бюджетів у 
2020 році. Висококваліфіковані 
фахівці, експерти аналізують 
нормативні документи, законо-
давчі ініціативи, допомагають 
обирати найефективніші шляхи 

для якісних змін на місцях.
На цих зборах також оголо-

сили подяки: Іванові Ревтію, 
який упродовж кількох років 
був виконавчим директором 
регіонального відділення АМУ; 
консультантці з бюджетних пи-
тань Юлії Траньович; заступниці 
виконавчого директора Ірині 
Червінській-Ковач.

В. о. виконавчого дирек-
тора Закарпатського РВ АМУ 
Олег Лукша розпочав обго-
ворення питань порядку ден-
ного. Насамперед розглянули 

інформаційний лист АМУ про 
дії Асоціації в бюджетному і 
законотворчому процесах у 
2019 році та першочергові за-
вдання на 2020 рік. Обговорили 
підсумки роботи виконавчої 
дирекції Закарпатського відді-
лення минулого року і плани на 
цей рік. Зокрема, планується 
впродовж І кварталу розробка 
Стратегії діяльності РВ АМУ на 
2020–2027 роки, відзначення 
в березні 20-річчя діяльності 
регіонального відділення. До 
речі, Закарпатське відділення 
було першим в Україні.

Триває підготовка до 6-го 
Форуму місцевого самовряду-
вання Закарпаття, тема якого: 
«Підсумки І етапу і завдання ІІ 
етапу реформи місцевого само-
врядування та територіальної 
організації влади в Україні для 
Закарпатської області».

Дискутували щодо утворення 

дорадчо-консультаційного органу 
в інтересах органів місцевого 
самоврядування – Консульта-
ційної ради голів міст обласного 
і районного значення та селищ-
райцентрів і голів ОТГ при За-
карпатській ОДА. Це потрібно 
для швидкого вирішення питань 
на рівні області та об’єднання 
зусиль міст, ОТГ в разі якихось 
складних ситуацій в окремих 
населених пунктах.

Учасники зборів схвалили 
Меморандум «Схід – Захід разом 
у розбудові України» про співпра-
цю між Закарпатським РВ АМУ і 
Луганським РВ АМУ та Програму 
співпраці з його реалізації цього 
року.

Активно обговорювали також 
переваги та проблеми в діяль-
ності уже створених об’єднаних 
територіальних громад і насе-
лених пунктів, де об’єднавчий 
процес іще триває.

Несподіванка чекала на відвід-
увачів, щойно вони пересту-

пали поріг цього величного храму, бо 
весь простір під куполами був запо-
внений ніжними, майже невагомими 
«ангельськими» крильцями, що легко 
погойдувалися і завдяки спеціально-
му світловому устатку-
ванню постійно змі-
нювали забарвлення. 
По-особливому про-
никливо, зворушливо 
звучали традиційні 
українські колядки «В 
Вифлеємі новина», 
«Небо і земля», «Коли 
ясна звізда», а також 
колядки угорською, 
словацькою, румун-
ською, німецькою мо-
вами.  

Яскравими і бен-
тежними були сольні 
виступи, а кульмінацією 
стала урочиста коляда «Слава во вишніх 
Богу». Півтори години «Під ангелами 
Різдва» були сповнені теплих емоцій 
і щирих оплесків. А головне – цей 
благодійний концерт допоміг зібрати 
кошти для важкохворої дитини з сім’ї 
військовослужбовців 128-ої окремої 
гірсько-штурмової бригади («Закарпат-
ський Легіон»). 

• • •
13 січня Закарпатський народний 

хор запрошує ужгородців і гостей міста 
до Обласної філармонії на свій великий 
святковий концерт «На Старий Новий 

рік». Початок о 18:30. 
У програмі – колядки й віншування, 

народні пісні й танці, яскраві сольні й 
ансамблеві номери, самобутні звичаї 
та обряди, притаманні святкуванню 
Меланки і Щедрого вечора.

Керівниця колективу – заслужена 

працівниця культури України Наталія 
Петій-Потапчук.

Родзинкою вечора стане виступ ві-
домого фольклорного гурту «Курінець» із 
міста Краматорська Донецької області. 
Це буде поєднання найкращих народ-
них традицій різних регіонів України і 
ще одне свідчення того, що «Схід і Захід 
разом».

Приходьте, щоб разом повеселити-
ся і поколядувати, скуштувати скибку 
карачуна, повіншувати нашій країні і 
кожній родині щасливий новий рік! 

Таїсія Грись, ЗАЗНХ
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7МИНУЛЕ
ЯК ШАХРАЮВАЛИ  

В УЖГОРОДІ У 1930-ИХ

Бронзова призерка конкурсу краси  
Марія Броді з чоловіком та донечкою

Якщо ви думаєте, що нині в нас забагато шахраїв розвелося, та ще й дуже винахідливих, 
то зараз ми вам покажемо, що все це вже колись було. Бо й справді: навіть на початку ми-
нулого століття бачив Ужгород і банківські махінації, і підробки алкоголю, і навіть «липові» 
шлюбні агенції. Про усе це – в нашій підбірці шахраювань в Ужгороді у 1930-і роки.

БАГАТИЙ НАРЕЧЕНИЙ

Ця історія сталася в Ужгороді 1936 
року. Одного дня в місті з’явився симпа-
тичний 25-річний чоловік Стефан Кош. 
Він почав відвідувати світські заходи, зна-
йомився з поважними містянами, яким 
представлявся багатим американським 
підприємцем угорського походження. 
Своїм новим знайомим Стефан нео-
дмінно показував солідну пачку банкнот 
номіналом у 1000 доларів і скаржився, 
що жоден банк в Ужгороді не хоче роз-
міняти йому таку велику суму, тож він не 
може ні за що заплатити. Нові багаті друзі 
охоче йшли на допомогу молодому чоло-
вікові, давали йому гроші, аби він бодай 
за готель розплатився. А ще неодмінно 
запрошували Стефана до себе в гості, де 
знайомили зі своїми незаміжніми донька-
ми, маючи надію вигідно їх видати заміж.

Стефан справді зблизився одразу 
з кількома дівчатами, котрим задурив 
голови настільки, що вже вимагав від 
них гроші за майбутнє заміжжя. Тодішні 
газети не повідомляли, як таки піймали на 
шахрайстві цього молодого пройдисвіта, 
але скандал він спричинив у місті стра-
шенний. Влітку 1936-го Крайовий суд в 
Ужгороді засудив Стефана Коша за шах-
райство (виявилося, що купюри доларів 
у нього були рекламними), призначивши 
покарання у вигляді трьох років за ґра-
тами. Після відбування покарання його 
мали депортувати до Угорщини, звідки 
насправді він приїхав до Ужгорода.

ШЛЮБНА КАНЦЕЛЯРІЯ 
З РАДВАНКИ

Куди менше покарання за схожу 
аферу дістав житель Радванки Матвій 
Шпунда. Цей підприємливий чоловік по-
чав пошуки наречених із великим при-
даним. Усі ми знаємо, що здавна шлюби 
часто укладали не з любові, а з вигоди, 
причому нерідко вигоди шукали саме 
чоловіки – вони спокушалися на посаг, 
який готові були, за звичаєм, віддати за 
доньку її заможні батьки. Отаким чоло-
вікам і пропонував Матвій Шпунда, за 
винагороду, свої послуги – знаходження 
багатих наречених. Свою роботу Матвій 
оцінював у 20-60 корун – залежно від роз-
міру посагу нареченої. Дійшло до того, що 

чоловіки напряму просили радванського 
посередника знайти їм наречених, при-
міром, із вісімдесятьма тисячами корун 
посагу. Причому замовлення відбувалося 
шляхом листування, а клієнти настіль-
ки довіряли «шлюбній 
агенції», що пересила-
ли на її адресу гроші, 
навіть в очі ніколи не 
бачивши Матвія. А той, 
звісно, взявши гроші, 
натомість не лише не 
шукав наречених, а й 
просто припиняв від-
повідати на листи. Не 
відомо, на що Матвій 
Шпунда сподівався, 
однак незабаром два 
чоловіки, які постраж-
дали, – Степан Рошко 
і Юрій Горват – звер-
нулися до поліції. У січні 
1937 року шлюбного 
агента-афериста засу-
дили до 7 днів тюрми 
і штрафу в 50 чеських 
корун.

«ЛИПОВИЙ» 
КОНКУРС КРАСИ

Дуже дивна історія 
трапилася в Ужгороді 
навесні того самого 
1937 року. До міста приїхала пара, яка 
представилася працівниками Ліги конкур-

су «Міс Європа». Олаф Бар-
роу та його дружина оголоси-
ли, що прибули організувати 
відбірний конкурс, на якому 
оберуть найкрасивішу ді-
вчину Ужгорода. Перемож-
ниця поїде на наступний 
етап відбору і матиме шанси 
зрештою взяти участь у кон-
курсі «Міс Європа».

Відбірний конкурс про-
водили в залі готелю «Коро-
на», але скандал зчинився 
ще до його початку, оскільки 
пан Барроу призначив дату 
на передвеликодній страс-
ний четвер, а учасниці з 
греко-католицьких і право-
славних сімей відмовилися 
приходити в релігійне свято. 
Незважаючи на це, конкурс 
таки провели. Найкраси-
вішою дівчиною Ужгорода 
визнали Ірину Клейн, друге 
місце присудили Анні Ковач, 
а третє дісталося дружи-
ні-красуні політика Андрія 
Броді Марії.

З якихось причин по-
ліція помітила у проведенні 
цього конкурсу щось дивне. 
Почали перевіряти – і ви-
явилося, що за документа-
ми Олаф Барроу – зовсім 
не Барроу, а німець Олаф 
Цинкнер. Жінка ж, яка пред-
ставлялася його дружиною, 
нею не була – її звали Кріс-
тіною Каренштайн. Газети 
тоді не написали докладно, 
на чому саме була побудо-
вана шахрайська схема цієї 

пари, чого вони добивалися проведенням 
«липового» конкурсу краси. Можливо, зго-
дом шахраї почали би виманювати гроші 
в переможниці чи віце-міс. Хай там як, а 
наші ужгородські красуні на наступні від-

бори конкурсу «Міс Європа» не потрапили. 
Зате пару шахраїв покарали і депортували 
з території Чехословаччини.  

ПІДПАЛИ ВЛАСНОГО МАЙНА

Підпалити своє майно, щоб отримати 
страховку, – таке в Ужгороді 30-их років 
бувало доволі часто. Карали за навмис-
ний підпал тоді суворо, щоб інші не брали 
приклад і не наражали на небезпеку своїх 
сусідів та й усіх містян, які дуже боялися 
пожеж. У 1935 році один такий випадок 
обговорювали особливо детально, бо по-
жежа зрештою коштувала життя самому 
палієві.

Того року десь на вулиці Мігая Мун-
качі (нині – Мукачівській) працювала 
фабрика мила «Фрідман і Мошкович», 
власником якої був підприємець Арон 
Гільман. Одного дня ця фабрика загоріла-
ся, і пожежа була такою сильною, що за-
грожувала знищити половину вулиці. Вона 
спричинила величезні збитки – 100 тисяч 
чеських корун. Поліція відразу запідозри-
ла навмисний підпал, оскільки справи у 
фабрики були не надто успішними. Коли 
ж вияснилося, що за кілька днів до пожежі 
Арон Гільман збільшив страховку фабрики 
з 50 тисяч до 150 тисяч корун, сумнівів 
уже не було. Та й сам Арон на допиті зі-
знався, що шляхом отримання страховки 
хотів урятувати вкладення у свій невдалий 
бізнес. Палія посадили до в’язниці, але 
вироку суду він не дочекався – повісився 
у своїй тюремній камері.

ВИНАХІДЛИВИЙ 
«ВОДІЙ ЄПИСКОПА»

А от наступна історія не така трагічна, 
навіть навпаки – з нотками комізму. У 
1934 році в місті промишляв шахрай 
на ім’я Юлій Грейф, який придумав 

оригінальний спосіб ви-
манювання грошей у 
заможних ужгородців. 
Діяв він так: прогулю-
ючись вулицями міста, 
видивлявся, де стоять 
припарковані гарні ав-
томобілі. Коли бачив 
такий автомобіль, одя-
гав шкіряну шоферську 
куртку, стукав у двері 
до заможних господа-
рів будинку неподалік 
припаркованої автів-
ки, представлявся їм 
особистим водієм спіш-
ського єпископа, по-
казував рукою на авто 

і провадив жалісливу історію про те, що 
машина його преосвященства зазнала 
пошкодження, її треба терміново від-
ремонтувати, а грошей шофер якраз 
не має. Авторитет церкви тоді був такий 

великий, що люди обов’язково лізли до 
гаманця і давали на терміновий ремонт 
автомобіля його преосвященства – хто 
п’ятдесят, а хто й цілих триста корун (для 
порівняння скажемо, що за 300 корун в 
Ужгороді можна було придбати місячний 
абонемент на триразове щоденне харчу-
вання у пристойному ресторані).

Попався ж немісцевий шахрай дуже 
просто. Одного разу він постукав у двері 
штабного капітана жандармерії Яна 
Кошари і почав йому розповідати свою 
казочку про авто. Капітан захотів сам 
оглянути зламаний автомобіль і вийшов 
на вулицю, але побачив, що авто, на яке 
вказував «водій єпископа», спокійно собі 
від’їхало геть. Ян Кошара схопив шахрая і, 
викликавши своїх колег із поліції, передав 
затриманого їм. Чим закінчився суд над 
Юлієм Грейфом – невідомо.

ПІДРОБЛЕНЕ ВИНО 
У «МУЛЕН РУЖ»

На вулиці Капушанській, 2, на тому 
місці, де тепер будівля магазину «Фок-
строт», у 1930-і роки працював єдиний 
нічний заклад Ужгорода, що називався 
«Мулен Руж». Який він мав вигляд, на 
жаль, не знаємо, але газети писали, 
що це було дуже веселе місце, звідки 
часто вдосвіта дружини забирали своїх 
чоловіків, а матері – синів. І ось 1935 

року власника цього «нічного локалу» 
Юдковича заарештовують. Ціле місто об-
літають плітки, всі смакують подробиці, 
бо виявилося, що Юдкович продавав у 
«Мулен Руж» підроблене вино. За таку про-
вину власника закладу покарали трьома 
місяцями в’язниці. Але це не відбило в 
нього бажання хитрувати, і того самого 
року Юдковича заарештували вдруге – за 
те, що підробляв векселі.

• • •
Ці історії – лише частинка того, що 

траплялося в Ужгороді у 1930-их. Шах-
раїв тоді справді вистачало, і на кожного 
знаходилися добрі й довірливі люди, 
котрі з легкістю віддавали їм свої гроші. 
Як бачимо, є речі, котрі не змінюються 
століттями. І це ще раз доводить, що 
люди не вчаться на чужих помилках.

Тетяна ЛІТЕРАТІ"Про Захід"
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ПІЗНІ ВЕЧЕРІ – ПРИЧИНА 
ПЕРЕДЧАСНОЇ СМЕРТІ 

Група вчених Американської кардіологічної асоціації дослідила, що 
пізнє споживання їжі може викликати серцево-судинні захворювання й 
діабет через порушення біологічних ритмів людини.

Медики зіставляли результати обстеження стану здоров'я більш 
ніж 12 тисяч 700 латиноамериканців віком від 18 до 76 років і час 
їди протягом двох днів.

У ході дослідження було виявлено, що учасники випробування, які 
третину добової норми їжі і більше споживали після 18:00, мали вищий 
рівень цукру та інсуліну в крові, а також підвищений тиск – порівняно 
з тими, хто вживав більшу частину їжі до шостої години вечора.

Любителі пізніх вечер виявилися на 19% більше схильні до розви-
тку переддіабету і на 23% – до розвитку гіпертонії.

На думку провідного автора дослідження, порушення біологіч-
них ритмів людини через неправильний спосіб життя призводить 
до проблем з обміном речовин і збільшує ризик хронічних за-
хворювань.

НЕБЕЗПЕКА  
НЕПРАВИЛЬНОГО СНУ

Між тривалістю сну і фіброзом легенів – захворюванням, за якого 
з'являються рубці на органах дихання, що порушують їхню функцію, – є 
зв'язок. Такого висновку дійшли британські вчені.

Оптимальна тривалість сну для людини становить сім годин на добу. 
Відхилення від норми може підвищити ризики розвитку захворювань. 
Люди, які регулярно сплять по чотири години на добу або менше, по-
двоюють шанс захворіти на легеневий фіброз. А ті, хто спить 11 годин 
на день або довше, його потроюють.

Щороку від цього захворювання помирає п'ять тисяч британців – 
стільки само, як від лейкемії.

Менші, але також підвищені ризики було помічено й у людей, котрі 
люблять лягати спати пізно вночі, або в тих, хто працює позмінно.

НАЙЕФЕКТИВНІШИЙ СПОСІБ 
ПОЛІПШИТИ ЗДОРОВ'Я  
І ПРОДОВЖИТИ ЖИТТЯ

Нейробіолог зі США вважає переривчасте голодування хорошим спо-
собом поправити здоров'я і навіть продовжити на кілька років життя. 
Переваги такої системи довели під час наукових випробувань.

Учений провів систематичний огляд наукових публікацій, при-
свячених впливу тимчасового голодування на організм людини і 
тварин.

Таке харчування являє собою дві частини: щоденне споживання 
їжі через кожні шість-вісім годин; щотижневе голодування протягом 
п'яти днів, після чого треба два дні їсти помірно.

Проведені експерименти – як зі тваринами, так і з людьми – пока-
зали, що такий режим підтримує здоров'я клітин і адаптує їх до періодів 
дефіциту їжі шляхом перемикання метаболізму.

Науковець каже, що в особи, яка харчується за такою системою, 
клітини витрачають енергію, накопичену у вигляді вуглеводів, і пере-
ходять на повільне спалювання жиру. Результатом цього є поліпшення 
регуляції цукру в крові, підвищення стійкості до стресу і пригнічення 
запалень.

До того ж, підкреслює американський нейробіолог, такий режим 
харчування знижує артеріальний тиск, рівень ліпідів у крові, частоту 
серцевих скорочень у спокої. За його словами, жінки, що дотримува-
лися цієї схеми, схудли, в них скоротився обсяг вісцерального жиру, 
а ще – поліпшилися показники чутливості до інсуліну. Крім того, в 
учасників досліджень покращилися і розумові здібності.

Алкоголік – теж шопоголік, тільки вузькоспеціа-
лізований.

• • •
– Ну що, де був?
– У лікарні лежав.
– Бандитська куля?
– Бандитська ковбаса.

• • •
– А як буде називатися уряд веганів?
– Сельдерейх.

• • •
– Що їсти будемо?
– Я печінку хочу.
– Орел!..

• • •
– Алло! Кохана, в мене сьогодні корпоратив. 

Можна, мене пізніше принесуть?

• • •
– Атмосферно у вас тут…
– У сенсі – дуже суперово?
– У сенсі – дуже тисне.

• • •
Пограбована квартира. Експерти-криміналісти 

за відбитками долонь злочинця встановили, що жити 
він буде довго і щасливо, але справжнього кохання 
так і не знайде.

• • •
– Знаєте, на що схожа теперішня вища освіта? Ви 

приходите до магазину по шубу, віддаєте 50 тисяч, а 
врешті-решт залишаєте шубу і забираєте тільки чек.

• • •
Усе марно. Якщо не тікати від садиста, він буде 

колоти тебе ножем у бік. А якщо тікати, то в боці буде 
колоти само по собі.

• • •
Я мріяв стати космонавтом – поки не дізнався, 

що їх повертають на Землю.
• • •

Людина, загнана в кут, із особливою охотою по-
чинає вірити в чудеса. Мабуть, кути і чудеса пов'язані 
якимось таємничим чином.

• • •
Із нашою медициною той, хто виростив мінімум 

двох дітей, може автоматично отримувати диплом 
педіатра.

• • •
Справжній смак індійського чаю починаєш розу-

міти тоді, коли вдома закінчується цукор.

ОВЕН
Буде складно розі-

братися, знайти пра-
вильне рішення і в по-
буті, й на роботі. Зате 
в результаті з’явиться шанс мати 
хорошого друга чи тямущого колегу.

ТЕЛЕЦЬ
З о р і  в с е б і ч н о 

сприятимуть, підсилять 
вашу привабливість. 
Якщо ви самотні, до-
віртеся інтуїції, а не 
примхам, і тоді наступного тижня 
з’явиться шанс зустріти любов 
усього життя. 

БЛИЗНЯТА
Тиждень буде на-

сичений емоційними 
моментами, які зали-
шаться в пам’яті на-
завжди, а спілкування 
з колегами стане від-
вертішим, дружнім та плідним.

РАК
Ваш внутрішній 

світ стане багатшим, 
ви наблизитеся ще 
на крок до ідеалу, 
досягти якого зава-
жають невпевненість у собі чи 
песимізм.

ЛЕВ
Настає відповідний 

час для окреслення 
професійних прагнень, 
відкриється шлях для 
досягнення фахових 
цілей. У близьких стосунках нарешті 
запанує гармонія.

ДІВА
Обставини складуться дуже 

вдало, дозволять збіль-
шити дохід, особливо 
на основній роботі. Мо-
жете навіть розрахову-
вати на підвищення. 
Фінансове становище 
буде більш ніж сприятливим.

ТЕРЕЗИ
Бережіть здоров’я, оскільки з 

приходом холодів можуть загостри-
тися хронічні захворю-
вання. Дотримуйтеся 
дієти, режиму сну й від-
починку, не переван-
тажуйте себе роботою, 
фізичною працею. 

СКОРПІОН
Цього тижня вам буде легше 

висловлювати почуття, 
відкрити душу. Спілку-
вання з новими людь-
ми допоможе швидше 
досягти поставлених 
цілей. Водночас заго-
стриться відчуття тривоги і зане-
покоєння.

СТРІЛЕЦЬ
Тиждень буде плід-

ним на романтичні зу-
стрічі, багато часу піде 
на створення і зміцнен-
ня стосунків. Це період 
емоційного розкріпачення.

КОЗОРІГ
Можливі розставання і роз-

чарування. Постійні 
зміни настрою змусять 
задуматися, оскільки 
ви вже не так добре, 
як раніше, контролюєте 
події, що відбуваються вдома чи 
на роботі.

ВОДОЛІЙ
Важливе рішення 

приведе до несподі-
ваного розвитку подій 
і наблизить вас до на-
міченої мети. Удача вас 
не залишить і всебічно 
допоможе здійснити всі плани. 

РИБИ
Весь  час  при -

святите новій роботі 
чи сердечному захо-
пленню. Після цього 
назад нічого вже не повернути, 
тож добре подумайте про можливі 
наслідки.


